



Post-doctoral Fellowship

Social media governance and regulation Research program

Lab-LEX, Université de Bretagne occidentale – Brest, France

Application deadline: November 21, 2023

Start of the fellowship: February, 2024

The [Lab-LEX](#) Legal research Centre at the Université de Bretagne occidentale invites applications for an **18-month post-doctoral research position** under the supervision of Pr. Valère Ndior. The post-doctoral researcher will work with [Pr. Ndior and other researchers for the *Social media governance and regulation* program](#) which is funded by the renowned [Institut universitaire de France](#).

The fellowship will be funded by a grant from the Brittany Region (Stratégie d'attractivité durable-SAD).

Outline of the position

Main activities and responsibilities

- Monitor the activities of social media companies and related events
- Provide support for research, organizational and administrative tasks
- Write up results of own research and contribute to reports
- Co-author high quality research productions and present them at conferences or workshops

Detailed activities

The *Social media governance and regulation* research program (2022-2027) has three objectives: 1) to analyze legislation, standards, charters and other instruments designed to regulate both social media themselves and the activities of their users; 2) to determine the adequacy of these instruments from a legal, technical and ethical point of view, while assessing their flexibility in light of the changes brought about by platforms; and finally, 3) to share the results and guidelines with stakeholders. The [program](#) includes conferences, workshops, research seminars and the publication of articles and reports.

The researcher will contribute to a comprehensive mapping of social media companies, users and the rules, standards, charters and guidelines that apply to them. The analysis will enable critical research to be developed.

The researcher will be involved in academic publications. These may address various legal, technical, political, economic, and technological issues concerning the use of social media. Short texts (blog posts, op-eds and white papers) may be co-written. The researcher will have the opportunity to co-convey events and present talks during workshops and conferences in France and abroad. He or she will benefit from the support of research interns at specific times.

As part of this fellowship, the postdoctoral researcher will be granted dedicated time to develop his or her own research project preferably related to platform governance and/or regulation. Non-lawyers are strongly encouraged to apply, provided they can demonstrate an interest in legal issues.

Eligibility

- PhD in a relevant field (law, political science, economics, sociology, data science...)
- Thesis defended within the last five years, outside the Brittany region
- Foreign or French applicant who has spent at least 18 months abroad since May 1st, 2020
- Interest in issues related to platform governance, platform regulation and/or design
- Fluency in English is mandatory. Prior knowledge of French is not required but the researcher should be committed to acquiring basic knowledge of this language if hired.

What we are committed to offering

- A net salary of 2200 €/month
- Participation to the research program and associated events
- Opportunities for scientific contributions with international partners (NGOs, IOs, agencies)
- Funding for research activities and travel to conferences
- Career mentoring
- 45 days of annual leave
- Access to the university welfare benefits
- An office at the university

The researcher is expected to be based in the university's vicinity during the fellowship. Remote working may be considered for specific timeframes, to be discussed with the supervisor and HR services. Limited travel support may be provided for relocation.

Application

- Curriculum vitae
- Cover letter detailing skills, assets and motivation for the job
- The name and contact of two referees
- Proof that the PhD thesis has been defended

Letters of recommendation are not required but will be taken into consideration.

These documents should be sent by email to **ndior [at] univ-brest.fr**.

Only those shortlisted will be invited for an interview through videoconference in late November. All applicants will be informed soon afterwards.

The anticipated start date of the contract is February, 2024.

About the Lab-LEX research center

The Lab-LEX (7480) is a legal research center that encompasses three research fields: vulnerability, litigation and governance. Digital issues are addressed and analyzed by several of its researchers (digital vulnerability, technology-related disputes, access to internet, AI, online speech, etc.). Since 2022, no fewer than a dozen conferences, seminars and workshops on digital issues have been organized in the context of the research program on topics including work on artificial intelligence, privacy, online moderation, digital human rights, tech accountability, freedom of speech....



Contrat post-doctoral

Programme de recherche Gouvernance et régulation des réseaux sociaux

Lab-LEX, Université de Bretagne occidentale - Brest, France

Date limite de dépôt des candidatures : 21 novembre 2023

Début du contrat : Février 2024

Le Lab-LEX, laboratoire de recherche en droit de l'Université de Bretagne occidentale, lance un appel à candidatures pour un **contrat post-doctoral d'une durée de 18 mois** sous la direction du Pr. Valère Ndior. La personne recrutée travaillera avec le Pr. Ndior et d'autres chercheurs pour le programme Gouvernance et régulation des réseaux sociaux qui est financé par l'Institut universitaire de France.

Le contrat est financé par une subvention de la Région Bretagne (Stratégie d'attractivité durable-SAD).

Description du poste

Principales activités et responsabilités

- Assurer le suivi des activités des réseaux sociaux et des événements qui y sont liés
- Apporter un soutien à la recherche et aux missions d'organisation et d'administration
- Écrire ses propres travaux de recherche et contribuer à l'élaboration de rapports
- Co-écrire des travaux de recherche et les présenter lors de conférences ou d'ateliers

Activités détaillées

Le programme de recherche *Gouvernance et régulation des réseaux sociaux* (2022-2027) a trois objectifs : 1) analyser la législation, les normes, chartes et autres instruments conçus pour réguler à la fois les réseaux sociaux eux-mêmes et les activités de leurs utilisateurs ; 2) déterminer l'adéquation de ces instruments d'un point de vue juridique, technique et éthique, tout en évaluant leur adéquation à la lumière des changements apportés par les plateformes ; 3) partager les résultats et recommandations avec les parties prenantes. Le programme comprend des conférences, ateliers, séminaires de recherche et la publication d'articles et de rapports.

La personne recrutée contribuera à une cartographie des réseaux sociaux, des utilisateurs et des règles, normes, chartes et lignes directrices qui s'appliquent à eux. L'analyse permettra de développer une recherche critique.

Le/la chercheur.e participera à des publications universitaires. Celles-ci pourront traiter de diverses questions juridiques, techniques, politiques, économiques et technologiques concernant l'utilisation des réseaux sociaux. Des textes courts (articles de blog, tribunes et livres blancs) pourront être co-rédigés. Le/la chercheur.e co-animera des événements et participera à des ateliers et conférences en France et à l'étranger. Il ou elle bénéficiera ponctuellement du soutien de stagiaires de recherche.

Le/la chercheur.e disposera d'un temps dédié pour développer son propre projet de recherche, de préférence lié à la gouvernance et/ou à la régulation des plateformes. Les candidatures de non-juristes sont encouragées, dès lors qu'est démontré un intérêt pour les problématiques juridiques.

Critères et conditions de recevabilité

- Doctorat dans un domaine pertinent (droit, sciences politiques, économie, sociologie, science des données...).
- Thèse soutenue au cours des cinq dernières années, en dehors de la région Bretagne
- Candidat étranger ou français ayant passé au moins 18 mois à l'étranger depuis le 1^{er} mai 2020
- Intérêt pour les questions liées à la gouvernance, la réglementation, le design des plateformes
- La maîtrise de l'anglais est requise. Une connaissance préalable du français n'est pas requise, mais le/la chercheur.e devrait acquérir des connaissances de base en cas de recrutement.

Ce que nous offrons

- Salaire net de 2200 €/mois
- Participation au programme de recherche et aux événements associés
- Possibilités de contributions scientifiques en collaboration avec des partenaires internationaux (ONG, OI, agences)
- Financement d'activités de recherche et de déplacements pour des conférences
- Accompagnement dans le développement de la carrière
- 45 jours de congés annuels
- Accès aux avantages sociaux offerts par l'université
- Un bureau à l'université

Le/la chercheur.e devra travailler au sein de l'université pendant la durée du contrat. Le télétravail peut être envisagé pour des périodes spécifiques, à convenir. Une prise en charge limitée des frais de déplacement est envisageable dans le cadre du déménagement à Brest.

Candidature

- Curriculum vitae
- Lettre de motivation détaillant les compétences, les qualités et la motivation pour le poste.
- Noms et coordonnées de deux référents
- Preuve de la soutenance de la thèse de doctorat

Les lettres de recommandation ne sont pas obligatoires mais seront prises en considération.

Ces documents doivent être envoyés par courrier électronique à **ndior [at] univ-brest.fr**.

Seules les personnes présélectionnées seront invitées à un entretien par vidéoconférence fin novembre. Tous les candidats seront informés peu après.

La date de début du contrat est prévue pour février 2024.

À propos du centre de recherche Lab-LEX

Le Lab-LEX (7480) est un centre de recherche en droit qui comprend trois axes de recherche : la vulnérabilité, le contentieux et la gouvernance. Les problématiques numériques sont abordées et analysées par plusieurs chercheurs (vulnérabilité numérique, contentieux technologiques, accès à internet, IA, discours en ligne, etc.). Depuis 2022, une douzaine de conférences, séminaires et ateliers sur les problématiques numériques ont été organisés dans le cadre du programme de recherche sur des sujets tels que l'intelligence artificielle, la vie privée, la modération en ligne, les droits de l'homme numériques, la responsabilité technologique, la liberté d'expression, etc.